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V. INTERVIU 

„DECANUL ESTE AL TUTUROR AVOCAŢILOR,  
INDIFERENT DE FORMA DE ORGANIZARE A PROFESIEI” 

 

Ion DRAGNE 
 

 
Nicolae Cîrstea: Domnule Dragne, felicitări pentru 

câştigarea alegerilor pentru demnitatea de decan al 
Baroului Bucureşti. A fost o „luptă” cu final previzibil în 
care n-aţi picat în capcana atacului dur faţă de colegi. Ce 
v-a determinat să abordaţi o atitudine sobră şi 
echilibrată? 

  

 
Ion Dragne: Mulţumesc, domnule Cîrstea. Am 

susţinut, înaintea alegerilor din 24 mai 2015, că trebuie 
să promovăm o avocatură responsabilă, aşa încât 
m-am comportat în acord cu ceea ce cred eu că trebuie 
să fie un avocat în orice dezbateri, pentru a menţine şi 
creşte încrederea oamenilor în profesia din care fac 
parte. 

 
„Lupta”, în realitate o competiţie electorală, în interiorul profesiei, nu a fost 

niciun moment cu final previzibil. Pentru că am avut competitori de calitate, cei 
mai mulţi cu teme şi programe interesante, mulţi cu susţinători de anvergură din 
profesie, am ştiut că sunt Decanul Baroului Bucureşti doar când, în prezenţa 
multora dintre candidaţi, s-a încheiat procesul-verbal care atesta numărul de voturi 
obţinute. 

Numărul relativ mare de voturi primite, în comparaţie cu ceilalţi candidaţi, 
este dovada că avocaţii bucureşteni aşteaptă un discurs echilibrat, o abordare 
calmă a problemelor cu care se confruntă profesia în capitală şi nu numai. În 
acelaşi timp, este, totuşi, un număr mic de voturi, care reprezintă implicarea a circa 
10% din totalul avocaţilor din Bucureşti, ceea ce naşte semne de întrebare cu 
privire la apropierea majorităţii avocaţilor de conducerea profesiei. Când vor vota 
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mai mult de jumătate din cei circa 10 mii de avocaţi – sper că peste 4 ani – voi şti că 
avem un barou activ, implicat în viaţa comunităţii. 

Nicolae Cîrstea: N-aş vrea să pun în umbră programul dumneavoastră, dar 
până vom discuta despre acesta aş vrea să vă împărtăşesc faptul că este foarte 
probabil ca mulţi colegi să fi văzut în candidatura dvs o garanţie în sine pentru a 
vă acorda acest vot de încredere. Cred că până la programul şi ideile cuprinse 
acolo – disponibilitatea dvs de a vă aloca resursele de timp şi experienţă pentru 
acest proiect a fost determinantă pentru acest vot. Care este opinia dvs? 

Ion Dragne: Le sunt recunoscător colegilor avocaţi pentru confirmarea 
opţiunii mele de a face campanie în stilul meu, dincolo de confirmarea progra-
mului electoral pe care l-am propus. 

Pe întreaga durată a campaniei am rămas avocatul obişnuit, pe care colegii îl 
întâlnesc în sala de judecată sau în biroul din Dr. Râureanu, ori la negocieri, iar în 
cazul în care această imagine a fost apreciată de majoritate, înseamnă că avocaţii au 
vrut un tip de decan echilibrat, responsabil şi politicos. Asta nu înseamnă că 
simpatia personală este totul, mai trebuie să confirm încrederea şi să îi conving pe 
cei care nu au crezut în mine. 

Nicolae Cîrstea: Sunteţi un reprezentat al avocaturii de business în fruntea 
celui mai important barou. Acceptaţi că există o demarcaţie între cele două tipuri 
de avocatură – avocatura de consultanţă şi cea din CI? Cum veţi asigura echilibrul 
între avocatura de business, mai mică numeric, dar cu resurse incomparabile, şi 
avocatul cu resurse mai mici, dar care reprezintă majoritatea dintre cei aproximativ 
10.000 de colegi? 

Ion Dragne: Decanul este al tuturor avocaţilor, indiferent de forma de 
organizare a profesiei; opţiunea de a lucra într-o formă sau alta este o alegere 
individuală. Nu văd vreo diferenţă între avocatul care lucrează individual şi cel 
care lucrează într-o echipă mai mare sau mai mică, de vreme ce toţi avocaţii resimt 
puternic efectele scăderii clientelei. 

Nu pot şi nici nu vreau să mă transform într-un „centru” care repartizează 
clienţi, avocatura a fost încă înainte de 1990 domeniul în care „omul sfinţea locul”, 
însă mi-am propus să facilitez, în limitele competenţelor decanului, un climat mai 
destins în relaţia cu baroul, un sprijin rezonabil în prezentarea publică a avocatului 
şi un acces cât mai uşor la serviciile baroului. Pentru tineri, sprijinul trebuie să fie 
mai amplu, pentru că au nevoie. De aceea, voi încerca să le fac avocatura cât mai 
prietenoasă, încă de la intrare, dar pentru asta am nevoie şi de sprijinul avocaţilor 
din Baroul Bucureşti. Îl voi cere negreşit, pentru că un decan fără ajutorul 
avocaţilor rămâne doar o simplă funcţie. 
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Nicolae Cîrstea: Ce v-a determinat să acceptaţi provocarea de a candida? 

Ion Dragne: Candidatura mea a încercat să fie un răspuns la nevoia avocaţilor 
din Bucureşti de a-şi practica profesia sub protecţia breslei din care fac parte, la 
standarde riguroase, adaptate la cerinţele europene. Am considerat că sunt 
suficient de tânăr şi de matur, în acelaşi timp, pentru a mă preocupa de 
îmbunătăţirea elementelor definitorii ale profesiei care mi-a adus satisfacţii de-a 
lungul anilor. Este o ocazie să fac pentru ea tot ce cred potrivit, sub controlul 
consiliului şi al profesiei. 

Nicolae Cîrstea: Este timpul alocat pentru îndeplinirea acestui mandat cea mai 
importantă resursă pe care o veţi pune în slujba colegilor? Care ar fi celelalte 
resurse importante care trebuie menţionate aici? 

Ion Dragne: Am ştiut că timpul este o resursă economică preţioasă, 
pretenţioasă şi ireversibilă, aşa că fac tot ce îmi stă în putinţă pentru a-l mai împărţi 
încă o dată, de vreme ce mi-am asumat-o. Sigur, trebuie un pic de calm 
postelectoral, aşa că voi reuşi, sper, folosind resursele necesare la timpul potrivit. 

Nicolae Cîrstea: Colaborarea cu INPPA/UNBR este naturală din această 
poziţie. Atât cu aceste entităţi, dar şi cu altele, ce parteneriate şi colaborări aveţi în 
vedere? 

Ion Dragne: INPPA şi UNBR sunt două dintre entităţile care vor defini cel 
puţin 4 din direcţiile programului meu electoral. Punctual, în colaborare cu 
INPPA, am în vedere identificarea resurselor financiare şi a mijloacelor legale 
pentru asigurarea gratuităţii formării profesionale iniţiale a avocaţilor stagiari, 
precum şi implicarea Baroului Bucureşti într-o mai mare măsură în proiectele 
INPPA, pentru a asigura accesul la o formare profesională continuă facilă şi 
evaluarea oportunităţii înfiinţării unui centru teritorial chiar în Bucureşti. 

La nivelul raporturilor cu UNBR, amintesc acum de efortul comun care ar 
trebui depus alături de Baroul Bucureşti pentru limitarea şi dispariţia exercitării 
ilegale a profesiei de către persoane care se autointitulează, fără drept, avocat sau 
pentru a creşte nivelul onorariilor pentru asistenţa juridică asigurată din oficiu şi în 
cauzele civile în care se acordă ajutor public judiciar. Amintesc aici şi planul de 
susţinere al elaborării „Ghidului de bune practici” privind interpretarea şi 
aplicarea unitară de către organele profesiei a reglementărilor privind publicitatea 
profesională, în vederea corelării prevederilor legale cu cerinţele Uniunii 
Europene. 

Nicolae Cîrstea: Care sunt cele mai importante realizări pe care vi le-aţi dori 
materializate la sfârşitul mandatului? 
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Ion Dragne: Am certitudinea că împreună cu colegii mei vom reuşi să 
conturăm profilul unei avocaturi exemplare pentru restul profesiilor din România, 
interdisciplinare, şi că vom îmbunătăţi vizibil fluxul proceselor administrative şi al 
comunicării transparente a Baroului cu avocaţii membri, pentru a sprijini 
desfăşurarea în condiţii optime a activităţii avocatului. 

Nicolae Cîrstea: Ce înseamnă pentru Ion Dragne să fie avocat? Reflectă 
avocatura românească nivelul de dezvoltare al societăţii româneşti? 

Ion Dragne: La 20 de ani împliniţi de la primirea în profesie, este clar, acum, că 
a fi avocat înseamnă în primul rând dedicare, conştientizarea faptului că 
recompensele nu sunt niciodată proporţionale cu munca depusă, ci cu rezultatul 
obţinut, responsabilitate, depăşirea zonei de confort şi, nu în ultimul rând, o 
continuă pregătire profesională. 

Nicolae Cîrstea: Care sunt valorile şi oameni în care credeţi şi care vă inspiră? 

Ion Dragne: Integritatea şi încrederea sunt două dintre valorile care mă 
ghidează şi pe care le apreciez la persoanele cu care interacţionez zi de zi. De altfel, 
pot spune că îmi face plăcere să citesc, să muncesc, să mă inspir de la oameni de 
calitate şi încerc, la rândul meu, să inspir oameni ambiţioşi, care îşi doresc să 
ajungă mâine într-un punct mai bun decât sunt astăzi. Din toate care ni se întâmplă 
şi de la toţi cei cu care interacţionăm trebuie să învăţăm ceva. 
 

 


